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دعوت منتقدان هاشمي
در اين دانشگاه ممنوع است!

 سيد محمد البوشوكه*
اگر از افزايش ش��هريه هاي ناعادلانه و غير منطقي 
دانشگاه آزاد كه درد و رنج مشترك همه دانشجويان 
دانشگاه هاي آزاد است بگذريم - كه البته نمي توان 
هم گذشت- از بي ضابطه بودن دانشگاه در مسائل 
رفتاري و اخلاقي به هيچ وجه نمي توان گذش��ت. 
متأس��فانه در حالي كه حتي دانشگاه هاي اروپايي 
و امريكايي هم داراي ضوابط پوشش��ي هستند در 
دانشگاه آزاد، آزادي بي حساب پوشش موج مي زند 
به طوري كه وقتي آدم در دانشگاه قدم مي زند فكر 
مي كند در يك س��الن مد و فش��ن قدم مي زند كه 
برهنگي هم بخش��ي از آن است و مسئولان طوري 
با اين موضوع برخورد مي كنند ك��ه انگار اصلًا اين 

مسئله وجود ندارد و آن را نمي بينند. 
متأس��فانه مس��ئولان دانش��گاه آزاد اهواز به علت 
اينكه از دانش��جويان ش��هريه مي گيرند در مقابل 
اين موضوعات محافظه كارانه برخورد مي كنند در 
حالي كه نام دانشگاه، آزاد اسلامي است ولي آنچه 
يك نفر از محيط آن مي بيند بعضاً مغاير با اس��لام 
است. مسئولان دانش��گاه در مقابل اعتراض برخي 
دانشجويان به اين مسئله مي گويند كه دانشجويان 
بيايند و مسئول انتظامات دانشگاه شوند كه نشان 
از شانه خالي كردن از مسئوليتي است كه بر دوش 
آنهاست و در عمل مي خواهند دانشجويان را مقابل 
هم ق��رار دهند در حالي كه اين وظيفه مس��ئولان 
دانشگاه است. به نظر ديگر نمي توان به دانشگاه آزاد 
لقب اسلامي داد و بايد آن را دانشگاه آزاد بدون هيچ 

پسوند و پيشوندي ناميد. 
مسئله ديگري كه نشان از محافظه كاري مسئولان و 
كم توجهي به مباني اسلامي دارد، مسئله رفتارهاي 
زننده برخي از استادان با دانشجويان است كه ذكر 
آنها دور از ادب است ولي مسئولان دانشگاه حتي در 
مقابل شكايت برخي از دانشجويان دختر نيز سكوت 

مي كنند و پيگيري جدي اي انجام نمي دهند. 
بحث آموزشي و كيفيت علمي هم از ديگر مباحثي 
اس��ت كه به رغم پرداخت ش��هريه هاي سنگين از 
سوي دانشجويان به دانشگاه به آن توجه نمي شود. 
برخي از اس��تادان با درجه مربي يعن��ي با مدرك 
كارشناسي ارشد مشغول به تدريس هستند و برخي 
از اس��تادان هم با جزوات نهايتاً 10 صفحه اي سر و 
ته ماجرا را هم مي آورند. البته نبايد منكر زحمات و 

كيفيت استادان خوب دانشگاه هم شد. 
مسئله بعدي كه مربوط به تشكل هاي دانشجويي 
است همكاري مناسب دانشگاه در تأمين امكانات 
ب��راي فعاليت هاي فرهنگي اس��ت ام��ا در مقابل 
س��نگ هايي را هم جلوي پاي دانشجويان فعال در 
تشكل ها مي اندازند، به عنوان مثال در دانشگاه ما 
دعوت از هر ميهماني ك��ه كوچكترين انتقادي به 
آقاي هاشمي رفسنجاني داشته باشد ممنوع است 
كه خود يك نوع به وج��ود آوردن فضاي خفقان در 

دانشگاه محسوب مي شود. 
* دبير سياسي انجمن اسلامي 
دانشجويان مستقل دانشگاه آزاد اهواز

تريبون دانشجويي

در گفت وگوي مشروح با رئيس سابق دانشگاه شريف مطرح شد

نظام ارزشيابي دانشجويان و اساتيد بايد »نياز محور« شود

تشكل هاي دانشجويي 
به فكر بعد از خود باشند

شما امروز دانشجوييد و انگيزه هايي هم داريد؛ خيلي 
هم خوب، فردا جاي شما - پنج سال ديگر، شش سال 
ديگر كه شما دانشجو نيستيد- آنهايي كه مي آيند، 
وارث چه هس��تند؟ به تعبير ديگر، آنها چگونه اين 
محيط را شكل خواهند داد؟ بخشي از اين كار به عهده  
امروزِ شماست، كه يكي از چيزهايي كه من در اينجا 
يادداشت كرده ام كه به شما دوستان عرض كنم، اين 
است. ما راجع به نخبه پروري علمي بحث كرديم، من 
حالا نخبه پروري سياسي را توصيه مي كنم. من تأييد 
مي كنم كه در بخش هاي تبليغات و صدا و س��يما، 
نخبه هاي سياسي و نخبه هاي اجتماعي بايد مطرح 
بشوند؛ يكي از دوستان اينجوري فرموديد، كه كاملًا 
درست است؛ مورد تأييد من است و اين كار ان شاءاللَّه 
بايد بشود؛ ليكن بخشي از نخبه پروري هم مربوط به 
شماس��ت؛ يعني در محيط تشكل هاي دانشجويي، 
نخبه هاي سياس��ي پرورش پيدا كنند؛ فضا را آماده 
كنيد. اين ديگر دس��ت دولت و دست محيط خارج 
از دانشگاه نيست؛ دست خود شماس��ت. از فكر، از 
ذهن استفاده كنيد، ببينيد چگونه مي توانيد محيط 
بحث و استدلال و ورزيابي فكري و تقويت روحيه و 
تقويت اميد و محكم كردن پايه هاي فكر سياس��ي 
را در اين طبقه  جدي��دي كه بعد از ش��ما مي آيند، 
برنامه ريزي كنيد كه خاطرجمع باشيم كه مجموعه 
 دانشجويي در دوره  بعد و دوره هاي بعد، همچنان در 
جهت همين هدف هاي بلند و آرمان هاي خوب پيش 
خواهد رفت. البته مراقب زاويه ها بايد بود؛ كج روي ها 

را بايستي ديد و شناخت. 
17 مهر ماه 1386

كلام رهبر

»دانش�گاه مبدأ همه تحولات اس�ت«؛ اين 
س�خن بنيانگذار كبير انقلاب اس�لامي در 
كنار ديدارهاي مرتب رهبر معظم انقلاب با 
اساتيد و دانشجويان دانش�گاه ها به خوبي 
جايگاه ممت�از دانش�گاه در منظومه فكري 
نظام جمهوري اس�لامي را نش�ان مي دهد. 
با اين حال تا رس�يدن ب�ه وضعيت مطلوب 
و آرماني دانش�گاه در كش�ور فاصله زيادي 
باقي اس�ت. در همين راس�تا براي بررسي 
نقاط ضعف و قوت نظ�ام ارزيابي موجود در 
دانشگاه هاي كشور با دكتر رضا روستاآزاد، 
استاد دانش�كده مهندسي شيمي دانشگاه 
صنعتي شريف و رئيس س�ابق اين دانشگاه 
به گفت وگو نشس�ته ايم. دكتر روس�تا آزاد 
نيازمحور كردن ارزيابي دانشجويان و اساتيد 
را مهم ترين اولويت تح�ول در نظام ارزيابي 
كنوني دانشگاه هاي كشور مي داند. مشروح 
گفت وگوي ما با اين استاد دانشگاه صنعتي 

شريف پيش روي شماست. 

نظام ارزشيابي موجود در دانشگاه هاي 
كشور را تا چه اندازه علمي مي دانيد؟ 

نقاط ضعف نظام كنوني چيست؟
نظ��ام ارزش��يابي كنوني م��ا در دانش��گاه ها 
فوق  العاده تئوري و غير عملياتي تعريف ش��ده 
اس��ت. گله اي كه اكثر دانش��جويان ما از اين 
نوع دارند اين اس��ت كه نهايت��اً آنچه آموزش 
ديده اند در فضاي كسب و كار و عمل به كارشان 
نمي آيد. البته براي آسيب شناس��ي دقيق اين 
وضعيت بايس��تي در يك ن��گاه كلان تر نظام 
آموزش عالي كشور را بررس��ي كنيم. معمولاً 
قسمت هاي مختلف نظام آموزش��ي ما الگو و 
كپي برداري شده از كشورهاي ديگر است. اين 
واقعيت مي توان��د در بخش هاي مختلف براي 
ما آسيب زا باشد. متأس��فانه حتي اگر دوره اي 
را در قالب آموزش ه��اي آزاد طراحي و معرفي 
مي كنيم، خ��ود آن دوره، كتاب ه��اي مرجعِ 
معرفي ش��ده طي دوره و عناوين مربوط به آن 
نيز چيزهايي هستند كه از آن طرف گرفته ايم. 
 MBA به عنوان مثال محتوا و منابع دوره هاي
كه در كشور برگزار شد- و هنوز هم مي شود- در 

خارج از كشور تعريف شده است. 
وضعي�ت كنون�ي مش�خصاً مي تواند 
چه تبعاتي را براي ما به دنبال داش�ته 

باشد؟
بنا بر تجربيات شخصي بنده حاصل اين رويكرد 
اين است كه بس��ياري از دانشجويان در زمينه 
انجام كارهاي عملياتي و ميداني دچار مشكل 
خواهند بود. اين مس��ئله اختصاص به رش��ته 
خاص و به خصوصي هم ندارد. تحصيلكردگان 
رشته هاي مهندسي عمومي ما- مانند مهندسي 
راه و ساختمان- نيز با اين مشكل مواجه هستند. 
نتيجه اين رويك��رد غلط اين خواه��د بود كه 
تربيت ش��دگان خودِ م��ا، جوابگ��وي نيازهاي 
خودمان نيستند. بعضاً مش��اهده مي شود كه 

فارغ التحصيلان معتبرترين دانشگاه هاي ما از 
انجام يك پروژه عملياتي خيلي ساده مربوط به 
رشته خودشان نيز عاجز هستند! اين واقعيت ها 
مي تواند يك علامت سؤال و البته يك هشدار 
و زنگ خطر باشد. ما بايد از خودمان به عنوان 
متوليان آموزش عالي كشور بپرسيم كه داريم 
با سرمايه انس��اني نسل جوان كش��ور چگونه 
رفتار مي كنيم كه در مقام عمل براي برآوردن 
نيازهاي خودم��ان - با اس��تفاده از تخصص و 

توانايي آنها- نيز دچار مشكل مي شويم؟
راه حل اين معضل از نظر شما چيست؟

ما بايستي براي ارتقاي كارآمدي فارغ التحصيلان 
دانشگاهي كشور آموزش هاي ناظر به نيازهاي 
كش��ور را در برنامه ريزي هاي كلان آموزش��ي 
لحاظ كنيم. از طرفي بايد به جاي كپي برداري 
از الگوهاي آموزشي وارداتي خودمان يك نظام 
برنامه ريزي آموزشي بومي را طراحي كرده؛ به 
خدمت بگيريم. چه بس��ا نيازها و برنامه ريزي 
آموزشي ما متفاوت از نيازها و برنامه ريزي مورد 
نياز براي كش��وري همچون دانمارك، امريكا 
يا استراليا باش��د! ما برنامه ها را بايد نيازمحور 
تعريف كنيم؛ چون مهم ترين رسالت دانشگاه 
اين است كه پاسخگوي نيازهاي كشور در زمينه 

نيروي انساني باشد. 
پيامده�اي بلندمدت ع�دم تصحيح 
رويك�رد فعلي در نظ�ام آموزش عالي 

كشور را چه مي دانيد؟
مسئله نظام ارزش��يابي يك مسئله بسيار مهم 
است و منحصر به دانشجو نيست، بلكه مي تواند 
خود را در چندين نقطه ديگر نيز نشان بدهد. به 
هرحال اساتيد آينده ما را نيز همين دانشجويان 
امروز تشكيل خواهند داد. ما كه قرار بر واردات 
اس��تاد نداريم! طبيعتاً زماني كه اساتيد جديد 

مي خواهند در دانشگاه ها جذب شوند بررسي 
مي شود كه چه زندگينامه علمي و عملكردي 
داش��ته اند. در مراحل پس از ج��ذب نيز براي 
مراحل تبديل وضعيت از آزمايش��ي و پيماني 
به رسمي يا ارتقاهاي استادياري، دانشياري و 
استادي، در واقع همين وضعيت اتفاق مي افتد 
و ادامه پيدا خواهد كرد. انتخاب چهره ماندگار، 
اساتيد برجس��ته و پيشكس��وت نيز به همين 
صورت است. به هر حال ما با اين نظام ارزشيابي 
مشغول معرفي افرادي به عنوان الگو به جامعه 
هستيم. در تمام اين مس��ير اين سؤال مطرح 
است كه ما با چه شاخص هايي افراد را انتخاب 
مي كنيم و اين روند چه الگو و محركي را براي 
نس��ل جوان و اس��اتيد جوان و دانشجويان ما 
ايجاد مي كند؟ بنابراين اهميت نظام ارزشيابي 
كه از آن بحث مي كنيم بر اين اس��اس اس��ت. 
البته نظام ارزشيابي اس��اتيد نقاط قوتي دارد. 
به عنوان مثال در حال حاضر كيفيت آموزش 
يك فرد- كه از طريق ارزشيابي كيفي آموزش 
خود را نشان مي دهد- و عملكرد پژوهشي وي 
مباني مهم ارزش��يابي به حساب مي آيند. ولي 
حرف ما اين اس��ت كه فعاليت هاي پژوهش��ي 
افراد بايستي ناظر به رفع نيازهاي كشور باشد و 
براي اين مسئله امتياز جداگانه و بالايي در نظر 
گرفته ش��ود. فرضاً اگر ما با بحران آب، اعتياد، 
طلاق، تورم، اش��تغال و غيره مواجه هس��تيم 
افرادي كه فعاليت هاي پژوهشي خود را به حل 
اين معضلات اختصاص داده اند، بايد از جايگاه 

برتري برخوردار باشند. 
پ�س معتقدي�د رويك�رد ارزش�يابي 
نيازمحور بايستي به سطح اساتيد نيز 

سرايت پيدا كند؟ 
بله. حتماً. حالا ممكن اس��ت ف��ردي در زمان 

اس��تخدام بگويد در خارج از كش��ور ب��وده يا 
دانش��جوي فردي بوده است كه امكان فعاليت 
در اين حوزه ها- حوزه هاي اولويت دار كشور- 
را نداش��ته اس��ت. ولي براي تبدي��ل وضعيت 
هيئت هاي علمي از پيماني به رس��مي يا ارتقا 
از استادياري به دانشياري و استادي لازم است 
ببينيم اين فرد چقدر ناظر به رفع نيازهاي كشور 
كار كرده است؟! وقتي چنين دغدغه اي در نظام 
ارزشيابي ما وجود ندارد طبيعي است كه كسي 
خود را مل��زم به پرداختن به مش��كلات عيني 
كشور نداند و بيشتر در حوزه هايي فعاليت كند 
كه راحت تر مي شود از آن، مقاله توليد كرد)!( 
هرچند به كار رفع مش��كلات كشور نيايد. اين 
يعني غيربهين��ه مصرف كردن منابع كش��ور 
اعم از اس��تاد، دانش��جو، هزينه هاي آموزشي، 
زيرساخت هاي آموزشي و.... درحالي كه مديريت 
كلان علمي كشور بايد اين ظرفيت ها را به سوي 
رفع نيازهاي كشور هدايت و جهت دهي كند. 
ما شايد س��الانه نزديك به 200هزار پايان نامه 
كارشناس��ي ارشد در س��طح كش��ور تعريف 
مي كنيم. اگر 10 درص��د اين پايان نامه ها ناظر 
به نيازهاي كشور باشد ما شاهد تحول در همه 
عرصه ها خواهيم بود. بنابراين وقتي ما با هيچ 
اهرمي ظرفيت تحقيقاتي كشور را به سوي رفع 
مشكلات كشور هدايت نمي كنيم، طبيعي است 
كه بخشي از اين ظرفيت هرز برود. ما نيازمند 
ايجاد تحول در اين زمينه ها هستيم. البته قبلًا 
آيين نامه اي ابلاغ شد كه بخش��ي از امتيازات 
مربوط به ارتقاي اساتيد را به قراردادهاي منعقد 
ش��ده آنها با صنعت اختصاص مي داد ولي در 
حال حاضر اين ش��اخص هم زياد جدي دنبال 
نمي ش��ود و مي توان تمام امتيازات را از طريق 

ارائه مقاله كسب نمود. 

  سيد حامدحق پرور
جهاني شدن به صورت يك موج توفنده، روابط 
و مناس�بات كش�ورها و دولت ها را دگرگون 
س�اخته و با س�رعت، پيوندهاي پيچيده اي 
بين فرهنگ ه�ا و جوامع بش�ري ايجاد كرده 
اس�ت، آنچه در اين ش�رايط به عنوان عنصر 
محوري تأثيرگذار و تأثيرپذير مطرح مي شود، 
توجه ب�ه عناص�ر و مؤلفه هاي علمي اس�ت. 
جهاني شدن دانشگاه ها براي توسعه علمي كشور 
ضروري اس��ت و تربيت نيروي انس��اني موجه 
در تمام س��طوح، ايجاد س��اختار اداري چابك 
با اس��تانداردهاي جهاني، آم��وزش براي درك 
جهاني از رفتار دانش��گاهي، اعم��ال روش هاي 
امتحان ش��ده به منظور جذب نيروهاي جهاني 
و همكاري حداكث��ري بين المللي در چارچوب 
اهداف دانش��گاه از موارد راهب��رد اجرايي براي 

جهاني شدن دانشگاه هاست. 
جمهوري اسلامي ايران به عنوان قطب علمي در 
منطقه غرب و جنوب غرب آسيا نقشي تأثيرگذار 
در پيش��رفت علم در دنيا دارد، به همين خاطر 
شايسته است كه كشوري با اين پتانسيل هم در 
عرصه نيروي انساني )دانش��جو( و هم در عرصه 
امكانات )دانشگاه( با كش��ورهاي صاحب علم و 
فناوري تبادل اطلاعات بيش��تري داشته باشد. 
آمار ارائه  ش��ده در سال 92 نش��ان مي دهد كه 
هم اكنون يك ميليون دانشجوي كارداني معادل 
2۳ درص��د، 2 ميليون و ۸00 هزار دانش��جوي 
كارشناس��ي مع��ادل ۶۶ درص��د، ۴10 ه��زار 
دانشجوي كارشناسي ارش��د معادل 10 درصد 
و ۴0 هزار دانشجوي دكتري تخصصي معادل 9 
دهم درصد، در كشور مشغول به تحصيل هستند. 
پرواضح است كه كش��وري با اين حجم دانشجو 
كشوري پيش��رو در عرصه علم است اما نكته اي 
كه بايد بدان پرداخت اين است كه آيا فقط تعداد 
دانشجو )آمار كمي( نشان دهنده رشد علم است يا 
كيفيت علم ارائه شده به دانشجويان )آمار كيفي( 

در دانشگاه ها؟

امروزه هيچ كشوري نمي تواند به  صورت مطلق 
ادعا كند كه در همه عرصه ه��ا و فنون به تنهايي 
به پيشرفت رسيده است بدون اينكه از كمك يا 
حداقل از تجربيات ديگران استفاده كرده باشد، 
امروزه در دنياي فعلي همه  چيز به  هم پيوس��ته 
است و همه در فضايي زندگي مي كنند كه تصميم 
هركدام مي تواند بر ديگري مؤثر باشد و بالعكس. 
امروزه دانشجويان زيادي جهت تحصيل از ايران 
به خارج از كشور مي روند و برخي از آنها هم ديگر 
برنمي گردند، اين تبادل دانشجو يكطرفه است 
و دليل آن هم نبود تعامل مناس��ب دانشگاه هاي 
ايران با كشورهاي مقصد دانشجويان ايراني است. 
دانشگاه هاي ما از نظر علم تئوريك اگر نگوييم تا 
حدودي از خيلي از دانشگاه هاي برتر دنيا برترند، 
حداقل برابرند. اگر مسئولان دانشگاه هاي ما بحث 
عملياتي كردن دروس را با كمك دانش��گاه هاي 
مرتبط با خود در ديگر كشورها پيگيري مي كردند 

حتماً اين ضعف هم برطرف مي شد. 
يكي از راه هاي اثرگ��ذار دانش��گاه هاي ايران با 
ديگر كشورها و به ويژه جهان اسلام تبادل استاد 
و دانش��جو اس��ت كه متأسفانه س��رعت بسيار 
كندي دارد و البت��ه دليل ه��م دارد كه در ذيل 

بيان مي شود:

1- هجم��ه رس��انه اي قدرت هاي غرب��ي عليه 
كشورهاي مسلمان. 

2- به جان هم انداختن اين كشورها بر سر منافع 
پول و نفتي. 

۳- ايجاد فضاي نااميدي كه بر برخي كشورهاي 
جهان اسلام سيطره پيداكرده است و علت آن  هم 
ساختار غير مردمي بسياري از اين كشورهاست. 
يكي ديگر از عواملي ك��ه مي تواند به اين تعامل 
اثربخش كمك كند باز كردن مرزهاي كشورهاي 
مسلمان روي همديگر است. كاري كه اتحاديه 
اروپا انجام داده است تا رفت وآمد براي اتباع اين 
كشورها چه علمي و چه غيرعلمي آسان باشد اما 
متأس��فانه بايد گفت امكان چنين چيزي وجود 
ندارد چون فضاي جهان اس��لام با فعاليت هاي 
امثال وهابي��ون و تكفيري ها به  ق��دري امنيتي 
شده است و غربيان با تفرقه افكني آن را امنيتي 
كرده اند كه هيچ كشوري جرئت نمي كند دست 

به چنين اقدامي بزند. 
عامل ديگر به وج��ود آوردن امكان��ات رفاهي و 
آزمايشگاهي مدرن در دانشگاه هاست. متأسفانه 
خيلي از دانشجويان رش��ته هاي فني و تجربي 
دانش��گاه هاي ايران از چني��ن امكاناتي محروم 
هستند حالا كجا مي توان دانشجوي كشور ديگر 

را ترغيب به آمدن و تحصيل كردن در رشته اي 
نمود كه به چنين امكاناتي نياز دارد؟

يكي ديگر از راه ها، به وجود آوردن دانشگاه هاي 
جامع با مشاركت چند كش��ور در منطقه است 
مثلًا در رشته پزشكي و فني، ايران در منطقه در 
رتبه اول قرار دارد. پس بايد با كمك كشورهاي 
صاحب علم در اين عرصه در منطقه و كشورهاي 
فرا منطقه اي ش��ريك ايران، دانش��گاهي جامع 
تأسيس شود و از همه  كشورهاي پيرامون و غير 
پيرامون استاد و دانشجو بپذيرد. اين امر به فراخور 
توان و امكانات مي تواند در بقيه كشورها هم انجام 
ش��ود. در اين صورت به  راحتي تبادل اس��تاد و 
دانشجو صورت مي گيرد و يك نوع تعامل سازنده 

شروع مي شود. 
تا زماني كه بسياري از كشورهاي همسايه ايران 
در منطقه س��اختار مردمي به خ��ود نگيرند، از 
اختلاف��ات مذهبي و فرقه اي دس��ت برندارند، 
دس��ت از نگاه امنيتي نس��بت به همس��ايگان 
خودنكش��ند و نهايتاً آلت دس��ت غرب شوند، 
نه تنها هي��چ تعاملي بي��ن ايران و آنها ش��كل 
نخواهد گرفت بلكه روزبه روز اين تعامل تبديل 
به تخاصم بيشتري خواهد شد. درست است كه 
در حال حاضر از منطقه دانش��جوياني در ايران 
هس��تند اما بايد گفت كه قريب به اتفاق آنها از 
كشورهايي در منطقه هس��تند كه خود دچار 
نوعي فروپاشي سياسي و اقتصادي اند چه برسد 
به علمي كه اصلًا در تراز جمهوري اسلامي ايران 
نيستند. در موردتعامل دانش��گاه هاي ايران با 
ساير كشورهاي صاحبنام در اين عرصه در خارج 
از منطقه هم بايد گفت تا زماني كه نحوه تدريس 
در دانشگاه هاي ما عوض نشود )استاد محوري به 
دانشجو- استادي تبديل نشود( زيرساخت هاي 
دانشگاهي روز دنيا در دانشگاه هاي ما در قالب 
آزمايش��گاه ها و منابع دسترسي به كتب به روز 
مهيا نشود، پيوند دانشگاه با صنعت برقرار نشود 
)دانشجو، عملياتي تربيت شود(، به نظر مي رسد 

كه راه تعامل بسته مي ماند. 

حسن رضايي
   گفت وگو

تعامل با دانشگاه هاي ساير كشورها راهبردي استراتژيك براي ايران

پيرو درج مطلبي با عنوان »ق��رار بود در دانش��گاه آزاد فقط از 
پولدارها ش��هريه بگيرند« در 27 مردادم��اه در همين صفحه، 
دانشگاه آزاد اس��لامي جوابيه اي را براي درج در روزنامه ارسال 

كرد. در جوابيه اين دانشگاه آمده است:  
به اطلاع مخاطبين محت��رم روزنام »ج��وان« و افكار عمومي 
مي رساند، براس��اس مصوبه هيئت امناي مركزي دانشگاه آزاد 
اسلامي، تنها شهريه متغير دانشجويان موجود دانشگاه به ميزان 
15 درصد افزايش مي يابد و ادعاي  افزايش شهريه متغير و ثابت 

كذب محض است.
اين در حالي است كه سال گذشته مصوبه وزارت علوم، تحقيقات 
و فناوري اين مجوز را داده بود كه دانشگاه آزاد اسلامي تا سقف 

25 درصد شهريه ها را افزايش دهد.
البته تنها دانشگاه آزاد اسلامي نيس��ت كه شهريه خود را براي 
س��ال تحصيلي جديد افزايش داده است، بلكه ساير دانشگاه ها 
و مؤسس��ات آموزش��ي غيردولتي و غيرانتفاعي هم 15 تا 20 
درصد شهريه هاي ثابت و متغير خود را افزايش داده اند، اما ظاهراً 
دانشگاه آزاد اسلامي تنها  بايد در فضاي رسانه اي فعاليت هايش 

زير ذره بين قرار گيرد.
شهريه دانش��گاه آزاد اسلامي و س��اير مؤسس��ات آموزشي و 
دانشگاه هاي غيردولتي و نيمه دولتي براساس فرمول تعيين شده 
از سوي وزارت علوم، تحقيقات و فناوري اخذ مي شود. بنابراين 
همه ساله وزارت علوم، تحقيقات و فناوري سقف افزايش شهريه 
را مشخص مي كند كه دانشگاه آزاد اسلامي هم با رعايت الگوي 
مذكور و مصوبه هيئت امناي دانشگاه ميزان افزايش شهريه را هر 
سال براساس شرايط اقتصادي كشور و نرخ تورم تعيين مي كند.

اما در مورد نس��بت افزايش ش��هريه در دوره مديريت جديد و 
گذشته  گويي اين نكته از ديد و ذهن نگارنده پنهان مانده است 
كه دانشگاه آزاد اس��لامي در فاصله سال هاي 90 تا 92 به دليل 
سوء مديريت و عمل نكردن به تعهدات نزديك به 1500 ميليارد 
تومان با ضرر مالي مواجه ش��د و در آن سال در حالي كه كشور 
با تورم بالاي ۳0 درصدي مواجه بود، مديريت گذشته دانشگاه 
تنها ش��هريه ها را ۳ درصد افزايش داده بود و هيچ تلاش��ي هم 
براي كسب درآمدهاي غيرشهريه اي انجام نداده بود. در نتيجه 
افزايش قيمت ها در بخش كالا و خدمات، هزينه هاي جاري به 
ويژه افزايش حقوق اعضاي هيئت علمي، كاركنان، افزايش هزينه 
پروژه هاي عمراني و... باعث زياني بزرگ براي دانش��گاه شد. به 
همين علت در دوره جديد براساس برنامه ريزي هاي انجام شده 
تا پايان سال 9۶ وابس��تگي به درآمدهاي شهريه اي ۴0 درصد 
كاهش پيدا مي كند. همچنين در س��ال جاري با اين برنامه 10 

درصد از درآمدهاي غيرشهريه اي محقق شده است.
درخصوص مرغوبيت رشته و رابطه آن با ميزان افزايش شهريه 
نيز بايد متذكر شد كه اين موضوع براساس الگوي تعيين شده در 
واحدهاي دانشگاهي انجام مي شود و اين الگو با توجه به مواردي 
همچون سطح كيفيت آموزشي واحد، نسبت فضاي آموزشي به 
دانشجو، نسبت استاد به دانشجو، امكانات ورزشي، آزمايشگاهي، 
فعاليت هاي علمي و پژوهش��ي و... مورد نظ��ارت و ارزيابي قرار 
مي گيرد و به همان نسبت براساس مصوبه هيئت امناي دانشگاه 

آزاد اسلامي افزايش شهريه اعلام مي گردد.
درباره تخفيف ش��هريه  براي دانشجويان، واحدهاي دانشگاهي 
براس��اس آيين نامه س��ازمان مركزي عمل مي كنند و بهتر بود 
نگارنده در گزارش خود با ذكر مدرك و استدلال نسبت به موضوع 
تخفيف شهريه مي پرداخت و تخلفات احتمالي و ادعايي در يك 
واحد دانشگاهي خاص را مطرح مي كرد و آن را به كل دانشگاه 

آزاد اسلامي تعميم نمي داد.
جهت تنوير بهتر مخاطبان روزنامه جوان مي رساند كه دانشگاه 
آزاد اس��لامي يك مؤسسه غيردولتي اس��ت و تركيب حقوقي 
اعضاي هيئت امناي مركزي دانشگاه شامل وزير علوم، تحقيقات 
و فناوري، وزير بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��كي، رؤساي 
سابق دانش��گاه و رئيس نهاد نمايندگي مقام معظم رهبري در 
دانشگاه هاست و اين تركيب به خوبي گوياي اين مطلب است كه 
نظارت بر همه مسائل مختلف دانشگاه آزاد اسلامي بر اساس ساز 
و كار مشخص شده انجام مي گيرد و دانشگاه در چارچوب قوانين 

و مقررات موجود عمل مي كند.

جوابيه

شهردار مردمي
بهروز وقتي ش��هردار جلفا ب��ود، خيلي كم از جلف��ا به تبريز 
مي آمد و اغلب، ما براي ديدنش به جلفا مي رفتيم. بار اول كه 
رفتيم، مستخدم ش��هرداري به ما گفت: اين چه بچه اي است 

كه شما داريد!
اكبر آقا پرسيد: »مگر چه شده؟« 

مستخدم شهرداري گفت: از همان روزهاي 
اول كه رس��يد، عده اي از افراد بي خانمان 
و بي بضاع��ت ش��هر را شناس��ايي و طبقه 
فوقان��ي ش��هرداري را كه هميش��ه محل 
س��كونت ش��هرداران بود، اتاق به اتاق به 
آنان واگذار كرد. محلي كه قبل از انقلاب، 
وقت و بي وقت شاهد مراسم جشن رقص و 
پايكوبي هاي آنچناني بود، حالا در اختيار 

فقرا قرار گرفته است. 
پس خودش كجا استراحت مي كند؟

يكي از اتا ق ها را  تر و تميز كرد  و ما گفتيم آقاي ش��هردار اين 
در شأن شما نيست، جاي بهتر را انتخاب كنيد؛ گفت: اتفاقاً از 

سرم هم زياد است.
شهيد مهندس بهروز پورشريفي

زندگي دانشجويي

دانشگاه آزاد: در چارچوب قوانين 
و مقررات عمل مي كنيم


